
/

Székely Évával
Sorozatunkban a riporter kiemel az elmúlt hét sajtójából néhány közfigyelemre érdemesnek tartott hírt,

s megkérdez egy-egy közéleti személyiséget: mit szól hozzá?
Ezúttal az olimpiai úszóbajnokot szembesítette ilyen hírcsokorral ORBÁN GYÖRGYI.

Horn Gyula úgy véli: jövőre javul az ország 
gazdasági helyzete, de ehhez az kell, hogy kö
vetkezetesen folytatódjék a stabilizáció. A 
miniszterelnök tévényilatkozatában kijelen
tette: a kormány gazdasági programját 1997- 
ben nem változtatják meg választási megfon
tolásokból.

-  A miniszterelnök úr optimista. Ha ennek a 
stabilizálódásnak az az ára, hogy életszínvona
lunk egyre romlik, akkor nem tudom, mi fonto
sabb. Mindenesetre reméljük, hogy Horn Gyu
lának igaza lesz.

Magyarország gazdasági növekedése egyre 
jobban elmarad a többi visegrádi országétól 
-  állapítja megjelentésében a Kopint-Datorg 
gazdaságkutató cég. Dunai Imre ipari mi
niszter aggasztónak tartja, hogy csökken a 
beruházások száma és mértéke.

-  Ennek különböző okai lehetnek, az egyik 
talán az, hogy a külföldiek már nem hoznak ide 
annyi pénzt, mint azelőtt, mert nem elég bizton
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ságos a helyzetünk. Ami engem legjobban za
var, az az, hogy mindenféle intézkedést hoznak 
anélkül, hogy tanulmányoznák, mi lesz a követ
kezménye. Ha már itt a baj, akkor visszavonják 
az intézkedést és azt mondják: pardon, téved
tünk. Olyan foglalkozásom volt, amelyben nem 
lehet tévedni: a gyógyszerészség. Ezért képtelen 
vagyok fölfogni, komoly szakemberek miért be
szélnek hol így, hol úgy.

A hazai kórházak adóssága már eléri a 9 mil
liárd forintot, és egyelőre nincs remény arra, 
hogy a kormány teljes egészében állja a vesz
teséges egészségügyi intézmények számláját. 
A népjóléti miniszter szerint egy-két éven be
lül teljesen új finanszírozási rendszert kell ki
dolgozni az egészségügyben. Szabó György 
kijelentette: nem ismétlődhet meg a mostani 
helyzet, amikor az életmentő beavatkozások
ra sincs pénz.

-  El tudom képzelni, milyen lehet, amikor az 
ember gyereke valamilyen életmentő műtétre 
szorul és arra nincs pénz. Ez szörnyű. Hogy mi
ként oldják meg, azt nem tudom, mindenesetre

az elmúlt tizenöt évben hatszor voltam komoly 
bajjal kórházban, tapasztaltam, hogy milyenek 
az állapotok. Az elsődleges az volna, hogy javít
sanak az emberek helyzetén, persze a meg
előzésről már nem is merek beszélni.

Szeptemberig két lépcsőben, 35 százalékkal 
drágul a cukor, így októberben akár 130 fo
rintot is elkérhetnek egy kilóért. A nyári 12- 
14 százalékos áremelést az inflációval, az őszi 
20 százalékos drágulást pedig a korábbi vesz
teségekkel és az energiaár-emeléssel magya
rázza a Cukor Terméktanács.

-  Ebben világbajnokok vagyunk, mármint a 
magyarázatban. Hogy emelkedik a cukor, a ben
zin meg a liszt ára, az azt jelenti: minden drágul. 
Hallottam, hogy behozhatnánk olcsó kubai cuk
rot is, de akkor itthon tönkremennének a gyárak 
és több ezer ember maradna munka nélkül. Ha 
így állnak a dolgok, valamiféle köztes megol
dást kellene találniuk a szakembereknek. Mert 
tarthatatlan az, hogy egy átlagembernek lassan 
luxus lesz megennie egy-egy süteményt.

Franciaországban szerdára virradóra a fel
színre hozták annak a magyar barlangász
nak a holttestét, aki életét vesztette a két hét
tel ezelőtti szerencsétlenségben. A 25 éves 
Torda Istvánt egy brit kutatónővel együtt a 
Berger-barlangba váratlanul betörő víz ölte



Ebben az ügyben több olyasmi van, ami nem 
stimmel

meg. Három másik magyar barlangász több 
napot töltött a mélyben, de túlélte a balesetet, 
és múlt kedd óta itthon van.

-  Hallottam ezeket a fiatalokat nyilatkozni. 
Rendkívül csodálom őket, mert ha nekem a vi
lágot odaadnák, akkor se mennék le még az 
aggteleki barlangba se. Ők azt mondják, nem 
tudtak a lehetséges veszélyről, a franciák meg 
azt mondják, tudniuk kellett volna. Nyilvánva
lóan valamilyen kommunikációs zavarról volt 
szó.

Szabadlábon védekezhet Zemplényi György, 
az úszószövetség csalással vádolt volt elnöke. 
A Fővárosi Bíróság szerint nem kell tartani 
az önként hazatért gyanúsított szökésétől, el
rejtőzésétől vagy attól, hogy akadályozná a 
büntetőeljárást. Zemplényi elmondta: mind
azt, amivel vádolják, a magyar úszósport ér
dekében követte el, mégpedig egyedül.

-  Ebben az ügyben több olyasmi van, ami 
nem stimmel. Ha ő az úszósporttal olyan na
gyon törődik és olyan nagy hazafi, akkor miért 
nem várta meg a hazajövetellel az olimpia vé
gét? Ha meg hazajött, akkor miért kellett ezt 
nagydobra verni? De a leginkább az zavar, hogy 
egy aranyéremre esélyes versenyzőt -  nem aka
rom megnevezni -  lépten-nyomon, újságokban 
és a televízióban együtt emlegetnek Zemplényi- 
vel. A versenyző nyilván Atlantában is értesül 
erről, és nem hiszem, hogy ez ne zavarná a föl
készülésben és a versenyzésben. Kár ilyen dol
gokból szenzációt csinálni, elég „szenzáció” 
maga Zemplényi, aki a maga nemében zseniális 
fickó, mert az egész világot végigcsalta. Ugyan
akkor azért, hogy szeressék és elismerjék, sok 
embernek hatalmas ajándékokat osztogatott. 
Azt gondolom, ez egy szerencsétlen ember, 
meg akarta magának vásárolni az emberek sze- 
retetét, de mivel saját pénze nem volt, ezért így 
szerzett. Az, ahogy hazajött, föltétlenül gyanús, 
annál is inkább, mert a tévéhíradóban elmondja, 
hogy saját névvel, saját költségen jött, majd a 
belügyminiszter -  akinek nálam egyelőre na
gyobb hitele van -  közli, hogy Zemplényi más 
néven, más pénzén érkezett haza.

A belügyminiszter közölte, hogy a rendőrsé
gen belül fokozzák az ellenőrzéseket és je 
lentősen megnövelik a belbiztonsági szolgálat 
létszámát, hogy gátat vessenek a testületben 
terjedő, látszólag kis jelentőségű korrupciós 
ügyeknek.

-  Ha megállít egy autóst a rendőr, azt vagy si
mán elengedi, vagy kap tőle valamit és úgy en
gedi tovább. Magyarországon ez a fajta csúszó
pénz már szinte szokásjoggá vált. Am az még 
sokkal szomorúbb, hogy a kisrendőmél sokkal 
magasabb pozícióban levő emberek pénzért sok 
mindent elintéznek. De hozzá kell tenni: a 
rendőrök fizetése minősíthetetlenül alacsony.

Az egyik legjelentősebb nemzetközi emberi 
jogi szervezet szerint Magyarországon még 
mindig jogfosztottak a cigányok. A New 
York-i székhelyű Human Rights Watch Hel
sinki egy éve készítette azokat az interjúkat, 
amelyek alapján összeállt a cigányságról szó
lójelentés. Ebben pozitívumként említik a ki
sebbségi törvény megszületését és azt, hogy a 
kormány mellett ma már működik egy Roma 
Programiroda. Ennek ellenére azonban min
dennapos a cigányok hátrányos megkülön
böztetése Magyarországon.

-  A romák között is van tisztességes és van 
gazember ugyanúgy, ahogy a magyarok között 
is. S bár a kultúrájuk teljesen más, mint a mienk, 
mégsem értek egyet a gettósítási szándékkal, 
azzal, hogy el akarják különíteni őket. Amikor 
megjelent a könyvem, író-olvasó találkozóra 
hívtak egy börtönbe, ahol egy nagy teremben 
egymás mögött sorban ültek a rabok, és üveges 
szemmel néztek át rajtam. Utána a börtönigaz
gató szobájában beszélgettünk. Egyszer csak azt

kérdezi tőlem, ugye, elégedett vagyok vele: 
előre ültette a fehéreket és hátra a cigányokat. 
Ettől kezdve nincs mit mondanom.

Súlyos hiányosságokat tapasztaltak a pszi
chiátriai fekvőbeteg-intézetekben és ottho
nokban -  közölte az állampolgári jogok or

szággyűlési biztosa. Gönczöl Katalin egy át
fogó vizsgálat eredményét ismertetve el
mondta: a bekerülők többsége a szociális há
ló hiánya és a gondnoksággal való visszaélés 
miatt soha többé nem hagyhatja el a gondo
zóintézetet. Mivel nincsenek átmeneti ottho
nok és védett munkahelyek, a mentális beteg
ként kezeltek kirekesztődnek a társadalom
ból. Magyarországon mintegy kilencven 
pszichiátriai intézmény van, megközelítőleg 
tízezer gondozottal a falai között.

-  Jártam már ilyen intézetben, s valóban 
minősíthetetlen körülmények között élnek, de 
hát honnan vegyék a pénzt? Nincs szociális há
ló? Ez sincs. Ha van egy elmebeteg hozzátarto
zód, mit csinálsz vele? A dolog megoldhatatlan. 
Én csak imádkozom, hogy családtagjaim közül 
senki se kerüljön ilyen helyzetbe, mert nem tud
nék rajta segíteni.

Atlantában tartotta soros kongresszusát a 
Nemzetközi Úszó Szövetség (FINA). A sport
ágat irányító szervezet a többi között úgy 
döntött, hogy a jövőben minden olyan tagszö
vetséget kétéves eltiltással sújt, amelynek fel
ügyelete alá tartozó versenyzők közül leg
alább négy 12 hónapon belül megbukik a 
doppingteszteken.

-  A doppingügyről az a véleményem, hogy 
az már rég nem a sport ügye, hanem a gyógy
szergyárak, politikusok, reklámcégek hatal
mas üzlete és egymás közti versenye. A Nem
zetközi Úszó Szövetség határozatát pedig 
mérhetetlenül igazságtalannak tartom, mert ha 
négy versenyző megbukik, akkor kollektív 
büntetést rónak ki az egész csapatra. Nem ar
ról van szó, hogy ha a stafétában egy doppin
gol, akkor a csapatot eltiltják. Ez rendben van. 
De ha független emberek doppingolnak és

más-más az edzőjük, ezért az egész csapatot 
büntetni, az fölháborító. A szövetség egyik 
tagjával beszéltem erről, és megvallotta: azért 
hozták ezt a határozatot, mert nem tudják 
kiszűrni a doppingolókat. Meg vagyok 
győződve róla, hogy a sportolók többsége nem 
doppingol, a mégis doppingolok többsége pe
dig nem tud róla.

Tarthatatlan, hogy egy átlagembernek lassan luxus lesz megennie egy-egy sü tem ényt
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